

## 高原湖相沉积软土地基沉降计算经验系数的推算

王晓楠<sup>①</sup>, 郭一鹏<sup>②</sup>, 刘江涛<sup>①</sup>, 赖正发<sup>①②</sup>

①中国有色金属工业昆明勘察设计研究院 昆明 650051;

②昆明理工大学建筑工程学院 昆明 650500

## PREDICTION OF EMPIRICAL SETTLEMENT COEFFICIENT FOR SOFT CLAY GROUND OF PLATEAU LACUSTRINE DEPOSITS

WANG Xiaonan<sup>①</sup>, GUO Yipeng<sup>②</sup>, LIU Jiangtao<sup>①</sup>, LAI Zhengfa<sup>①②</sup>

①Kunming Prospecting Design Institute of China National Non-Ferrous Metals Industry, Kunming 650051;

②Architecture and Engineering Faculty, Kunming University of Technology, Kunming 650500

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (1457 KB) HTML ( KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

**摘要** 高原湖相沉积软土压缩模量偏低,地基沉降计算深度范围内压缩模量当量值有时会小于2.5MPa,超出了规范沉降计算经验系数计算依据的取值范围,且具有沉降量偏大的特点。本文根据昆明地区某软土地基实测沉降资料,分别运用了三要点法、双曲线法、Asaoko法拟合了最终沉降量,并与规范分层总和法的地基沉降量相比得到了6个沉降计算经验系数值,据此分析给出了压缩模量当量值2.05~4.15MPa时沉降计算经验系数的拟合曲线方程,提出了压缩模量当量值1.5~2.0MPa时沉降计算经验系数的建议值,弥补了在高原湖相软土地区沉降计算经验系数取值范围不足的问题。

**关键词:** 高原湖相沉积软土 三要点法 双曲线法 Asaoko法 推算 沉降计算经验系数

**Abstract:** In plateau lacustrine, the modulus of compression of soft clay is low. Sometimes, equivalent compression modulus in the range of the effective depth of foundation settlement analysis can be less than 2.5MPa. The empirical settlement coefficient exceeds the range of standard. The settlement is too large. This paper uses the three-point method, the hyperbolic curve, the Asaoka method to fit final settlement. The results are compared with the foundation settlement calculated with the layer-wise summation method. Six empirical settlement coefficients are obtained. The paper analyzes the equivalent compression modulus and points out the fitting curve equation. The range of equivalent compression modulus is 2.05~4.15MPa. Meanwhile, this paper points out the suggested value for the empirical settlement coefficient. They are in the range of equivalent compression modulus 1.5~4.15MPa. It makes up the weaknesses of empirical settlement coefficient that in plateau lacustrine.

**Key words:** Soft clay Plateau lacustrine-deposits Prediction Empirical settlement coefficient Foundation engineering

收稿日期: 2011-10-25;

作者简介: 王晓楠,主要从事结构工程设计工作. Email: 77808580@qq.com

## 引用本文:

. 高原湖相沉积软土地基沉降计算经验系数的推算[J]. 工程地质学报, 2012, 20(6): 1036-1041.

. PREDICTION OF EMPIRICAL SETTLEMENT COEFFICIENT FOR SOFT CLAY GROUND OF PLATEAU LACUSTRINE-DEPOSITS[J]. Journal of Engineering Geology, 2012, 20(6): 1036-1041.

[1] 王志亮, 黄景中, 李永池. 沉降预测中的Asaoka法应用研究[J]. 岩土力学, 2006, 27 (11): 25~30.

Wang Zhiliang, Huang Jingzhong, Li Yongchi. Study on application of Asaoka's method to settlement prediction. Rock and Soil Mechanics, 2006, 27 (11): 25~30.

[2] 龚晓南. 高等土力学[M]. 杭州: 浙江大学出版社, 1996.

[3] Gong Xiaonan. Advanced Soil Mechanics. Hangzhou: Zhejiang University Press, 1996.

[4] 潘林有, 谢新宇. 用曲线拟合的方法预测软土地基沉降[J]. 岩土力学, 2004, 25 (7): 1053~1057..



## 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

## 作者相关文章

- Pan Linyou,Xie Xinyu.Observational settlement prediction by curve fitting methods.Rock and Soil Mechanics, 2004, 25 (7): 1053~1057.
- [5] 张璐, 詹长久,等. 滇池泥炭质土的某些特性[J].土工基础, 2006, 20 (2): 93~94. 
- Zhang Lu,Zhan Changjiu,et al. The characteristic of peaty soil in Dianchi Kunming.Soil Engineering and Foundation, 2006, 20 (2): 93~94
- [6] Lai Zhengfa,Xu Zemin,Dong Zhu.Treatment of plateau lacustrine' Slope.Development of Ground Improvement Theory and Technology.Chongqing:Chongqing University Press, 2007, 362~366.
- [7] 阮永芬, 刘岳东,等. 昆明泥炭与泥炭质土对建筑地基的影响[J].昆明理工大学学报(理工版), 2003, 28 (3): 121~124.
- Ruan Yongfen,Liu Yuedong,et al. Effect of Kunming's peat & peaty soil on the building foundation.Journal of Kunming University of Science and Technology(Science and Technology), 2003, 28 (3): 121~124.
- [8] 中国有色金属工业昆明勘察设计研究院. 昆明市市级党政机关办公用房搬迁建设项目超厚回填土、泥炭化软土层地基处理工程沉降观测报告 .昆明, 2006.
- [9] Kunming Prospecting Design Institute of China National Non-Ferrous Metals Industry.The settlement observation reports of Super thick backfilling and peat soil of soft foundation treatment which Kunming municipal party and government organs' project.Kunming, 2006.
- [10] The National Standard of PRC. Code for Design of Building Foundation(GB50007-2002).Beijing:China Architecture and Building Press, 200
- [11] Huang Shaoming,Gao Dazhao.Foundation and Underground engineering in Soft Ground.Beijing:China Architecture and Building Press, 200

没有找到本文相关文献